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Karácsonyi tollfosztás
Ez a karácsony utáni összejövetelt ábrázoló kép az 1930-
as, ’40-es években készült Solymáron. Az év során gyűjtött 
és azóta száradó libatollat a sötét, téli estéken fosztották. 
Előre megbeszélték, mikor kinek a házánál gyűlnek össze, 
hogy együtt végezzék a munkát. Ezekkel a tollakkal tömték 
ki a dunyhákat, párnákat, de a hagyománynak a munka gya-
korlati haszna mellett fontos közösségteremtő hozadéka is 
volt. A többnapos munka végeztével a házigazdák áldomást 
osztottak, kalácsot, bort kínáltak, a társaság énekelt, zenélt 
és táncolt. A képet nézve elgondolkoztunk, mennyit válto-
zott azóta, hogy mivel töltjük a téli estéinket, és mi lehet az 
ma, ami ehhez hasonló élmény nyújt számunkra…

A fotót a szepsolymar-lab.com/Milbich Tamás engedélyével közöljük. 
A szepsolymar-lab.com egy alternatív hagyományőrző és hagyományteremtő honlap. 
Szerkesztője, Milbich Tamás hétről hétre egy régi, solymári vonatkozású, megjavított 

és kiszínezett képet tölt fel a Facebook-profiljára. A kép alatt élénk a forgalom, a hozzászólók 
találgatják, megvitatják a kép keletkezésének idejét, körülményeit, a képen szereplők 

személyét. Ez a fotó is megtalálható az oldalon, a QR-kód beolvasásával önök is megnézhetik.
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TÉR A KÖZÖSSÉGNEK
Elkészült a Hutweide szívében álló tér felújításának első fázisa.A tervezett végeredmény 

jó lesz a szemnek, a környezetnek, és a projekten dolgozók szándéka 
szerint jó lesz a közösségnek is. 

A Hutweide központjában található terü-
let eddig nem nyújtott felemelő látványt. 
A Barlang söröző előtti, évtizedek óta ko-
pár, murvás terület rendezésének szándé-
ka ugyan régóta megvolt az önkormányzat 
részéről, a megvalósítás azonban sokáig 
váratott magára. A buszmegálló már nem 
egy, kevésbé szerencsésen parkoló autó 
nyomát hordozta magán, ennek a helyre-
állítására is kértek már be árajánlatot, de 
az olyan magas összegű volt, hogy nem 
rendelték meg. 2024-ben kapott lendületet 
az ügy, mivel a Pro-Solymaris Egyesület 
pályázatot nyújtott be a Bethlen Gábor 
Alapkezelő Zrt.-hez, és 4 millió forintos 
támogatást nyert a tér megújítására.

A pályázatírást dr. Szente Kálmán ko-
rábbi polgármester irányította, míg a kivite-
lezést a körzet önkormányzati képviselője, 
Gulyás István szervezte. A tér új arcula-
tát felesége, Gulyás Eszter tervezte meg, 
aki 2019 és 2024 között az önkormányzat 
pénzügyi bizottságának külső tagja volt, 
és nem ez az első solymári köztér, aminek 
kialakításához önzetlen munkájával hozzá-
járult. A beruházást több solymári gyöke-
rű vállalkozó is támogatta azáltal, hogy a 
felhasznált anyagokat és szolgáltatásaikat 
kedvezményesen biztosították.

Bár a támogató döntés híre már az idei 
helyhatósági választások előtt megérke-
zett, a munkálatok megkezdésével meg-
várták az októbert, hogy a terveket az új 
önkormányzattal is egyeztetve valósítsák 
meg. A gesztus nem volt hiába: a település 
vezetése szívesen állt az ügy mellé. Lazri 
Nordin koordinálásával a Településüze-
meltetési Kft. is kivette a részét a munká-
ból. Az együttműködés eredményeképpen 
a projekt további elemekkel bővült, és 
– ahogy arról előző számunkban a hírek 
között olvashattak – a tér alsó részén egy 
esőkertet építenek majd ki. 

Gulyás Istvántól megtudtuk, hogy no-
vember 18-ára, határidőre elkészült a tér 
burkolása, a padok elhelyezése és az öt nö-
vénykazetta kialakítása. Ezekbe november 
13-án és 14-én közösségi növényültetés 
keretében töltöttek be 8 m3 termőföldet, 
és a növénybeültetések első két fázisa is 
lezajlott. Elültettek egy törpe japán fehér-
fenyőt is, ami azóta már karácsonyi dísz-
ben pompázik, illetve a sörözőhöz vezető 
utat is rendbe hozták. A felújítás azonban 
nem ennyiből áll. Tervben van a buszváró 
felújítása, és harmadik fázisként az esőkert 
kialakítása, amely majd tavasszal fog meg-
valósulni. 

Az esőkert ötlete Zakar Andrástól 
származik, aki hutweide-i lakos, és ko-
rábban a FŐKERT vezérigazgatója volt, 
felesége október óta a község alpolgár-
mestere. Elképzelése alapján a Homok 
utcán érkező csapadékvizet is hasznosíta-
ni fogja az esőkert, melyhez egy nagyobb 
méretű csövet már lefektettek a tér alatt. 
A tervek szerint a kazetták növényzeté-
nek öntözését egy távolról vezérelhető 
automata öntözőrendszer fogja biztosíta-
ni. Kialakítják továbbá néhány növényka-
zetta megvilágítását is, az ehhez szüksé-
ges elektromos kábelek védőcsöveit már 
most lefektették.

Gulyás István kérdésünkre elmondta, 
a tér rendezésével nem csak az a szándé-
kuk, hogy szebb látványt nyújtson, hiszen 
az szubjektív, ki mit tart szépnek. Cél az 
is, hogy le lehessen ülni, meg lehessen pi-
henni, el lehessen beszélgetni egymással. 
És nem utolsósorban az, hogy Hutweide 
szívében legyen egy tér, ami a Barlang 
sörözővel együttműködve helyet adhat kö-
zösségi programoknak is. A beruházás így 
nemcsak a szemet gyönyörködteti majd, 
hanem a kapcsolatok építésével is a közös-
ség javára válhat.

JHZs, SÁ

Az esőkert egy olyan kerttípus, amely összegyűjti és rövid ideig megtartja az ösz-
szegyűlt csapadékvizet, ezáltal a víz nem folyik el, hanem lassan visszaszivároghat 
a földbe. A megfelelő, őshonos növényekkel beültetve az esőkertek a madarakat, 
lepkéket, méheket is vonzzák. Fontos tulajdonságuk, hogy hatékonyan eltávolítják a 
szennyeződések és vegyi anyagok jelentős részét az esővízből.
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A lapszámot november 29-én zártuk.
A címlapon: Esztergályos Cecília

Elindul a 64B és a 164B járat
December elején jelentős menetrendi változásokat jelentettek be Solymár térségében a 
buszközlekedésben. December 15-étől a helyközi és agglomerációs járatok közül több-
nek a menetrendje módosul, sőt új járatot is bevezetnek a Volánbusz és a BKK közös 
fejlesztéseként. 

A 64B jelzésű buszok Hűvösvölgyből a Templom téren keresztül a vasútállomásig 
közlekednek és vissza, a 164B járat pedig a PEMÜ-től indulva egyenesen a vasútállo-
másra viszi az utasokat, majd a Templom teret érintve közlekedik Hűvösvölgyig. Ezzel 
több lesz a vonatokhoz csatlakozó autóbusz. A reggeli időszakban a Templom tér és a 
vasútállomás között közlekedő 831-es autóbuszok ritkábban járnak, helyettük a 64-es, az 
új 64B és 164B jelzésű autóbuszokkal lehet utazni.

Az új járatokról és menetrendekről a  BKK.hu/menetrendek oldalon, a BudapestGO 
applikációban (go.bkk.hu), a menetrendek.hu oldalon, valamint az EMMA utazásterve-
zőben lehet tájékozódni.

Orvosi szabadságok az ünnepi 
időszakban
December végén a solymári gyermekorvosok és háziorvosok rendelési ideje így változik:

• Dr. Szabó Éva: december 30–31-én szabadságon lesz.
• Dr. Dávid Zoltán: december 31-én nem rendel.
• Dr. Nagy-Szakáll Zsuzsanna: december 23-án és január 2–3-án szabadságát tölti.

A felnőtt háziorvosok szabadsága idején az asszisztens a rendelőben tartózkodik, a he-
lyettesítést megoldja. A gyermekorvosok egymást helyettesítik a saját rendelési idejükben.

Vállalkozói vacsora
November 20-án az Aranykorona étteremben egyeztetett az önkormányzat a solymári 
vállalkozók egy kisebb csoportjával. Dr. Zlinszky Péter polgármester, Zakarné Varjas 
Kata alpolgármester és Ugrai András, az 1. körzet képviselője a húsz legnagyobb helyi 
iparűzési adót fizető vállalkozást invitálta kötetlen találkozóra. Az összejövetel célja az 
volt, hogy az önkormányzat kapcsolatba kerüljön az eddig nem ismert szereplőkkel is, 
valamint hogy összeköttetés alakulhasson ki a tősgyökeres solymári és az újabb nagy vál-
lalkozások között – mondta el lapunknak a polgármester. Hozzátette: úgy látja, a találko-
zó beváltotta a hozzá fűzött reményeket, a résztvevők nyitottak voltak az önkormányzat 
új vezetőségére és egymásra egyaránt.

Solymárra látogattak a nánai partnerek
A szlovákiai Nánáról érkeztek vendégek november közepén településünkre. Nána és 
Solymár partnerekként vesznek részt a Gospel fesztiválra beadott interreg pályázaton. A 
küldöttséget dr. Zlinszky Péter polgármester a hivatalban látta vendégül. „Októberben 
mi jártunk náluk, most pedig ők látogattak el hozzánk, és egy újabb, májusra várható 
pályázat kapcsán egyeztettük a terveket és a települések érdekeit.” A polgármester el-
mondta, jutott idő arra is, hogy benézzenek a Svábházba, ahol épp az adventi mesék 
felvétele zajlott. Tóth Piroska Anna intézményvezető pedig bemutatta a vendégeknek a 
Helytörténeti Gyűjteményt és a várat. 
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Nyitva a solymári jégpálya
November 29. óta ismét használható 
a jégpálya a Templom téri sátorban, a 
sekrestyésház udvarán. 

Nyitvatartás:
hétfő–péntek: 16:00–21:00
szombat–vasárnap: 10:00–21:00

Ünnepi nyitvatartás:
December 24–25. zárva
December 26. nyitva 10–21 óráig
December 31. nyitva 10–15 óráig
Január 1. zárva

Jegyárak:
• Rövid nyitvatartású napokon 

(hétfő–péntek): 1300 forint/fő/nap 
• Hosszú nyitvatartású napokon 

(szombat, vasárnap és a téli szünet 
napjain): 1600 forint/fő/nap 

• Korcsolyabérlés: 
600 forint/alkalom

• Hétköznap a jégpálya csoportok 
számára 8–15 óra között 
800 forint/fő/alkalom áron 
használható. A korcsolyát a délelőtti 
csoportok részére ingyen 
biztosítják, korcsolyák korlátozott 
számban állnak rendelkezésre.

Schaumarkt januárban
Termelői piac a solymári rendezvénytéren: szombatonként, január 11-én és 
25-én délelőtt 8–12 óráig. A helyszín megközelíthető a Kollwentz Ede utcá-
ból. Parkolási lehetőség a helyszínen.

Fákat ültettek a játszótér mellé
November 30-án hat fát ültettek el solymári családok az Aranykorona melletti játszó-
tér körül. A TESO egyesület a játszótér árnyékolását vette tervbe, az ültetendő fák 
örökbefogadására pedig felhívást írt ki solymári családok számára. A kezdeményezés-
hez csatlakozó családokkal hat darab négyméteres szilfát ültettek el, melyek számára 
a gödröket a Solymári Településüzemeltetési Kft. munkatársai készítették elő. A fák 
körül elhelyezett védőcölöpökön szalagok hirdetik az adományozó, ültető családok 
nevét. A facsemetéket az Alsótekeresi faiskola biztosította. A szervezők elmondták, 
hogy a választás azért esett éppen a magyar nemesítésű szilfára, mert ez egyike azon 
fafajoknak, amelyek a legjobban tudnak alkalmazkodni a változó körülményekhez.

Közösségi 
kertészkedés 
a lakótelepen

November 16-án Zakarné Varjas Kata al-
polgármester, a 8. körzet képviselője szer-
vezésében közösségi avargereblyézés zajlott 
a lakótelepen. A rendezvényre az egész te-
lepülésről várták mindazokat, akik szívesen 
segítenek az őszi kerti munkák elvégzésében. 
A résztvevők a hideg ellenére jó hangulat-
ban dolgoztak. Az Ifjúság utca támfalába 
örökzöldeket ültettek, ezeket Takács Vik-
tor, a Spar udvar tulajdonosa biztosította. 
Ezenkívül elültettek ötszáz tulipánhagymát, 
melyekből tavaszra hat különböző színben 
bújnak majd elő a virágok. A szervezők nagy 
örömére a Fészek Waldorf  Iskola hetedik 
osztályosai is csatlakoztak az akcióhoz, hi-
szen a Márton-időszak egyik központi témá-
ja a segítségnyújtás. Az idősek biztonsága, a 
téli nyirkos, fagyos időben történő elcsúszá-
sok elkerülése érdekében a gyerekek és a 
többi résztvevő körülbelül 140 zsák avart ge-
reblyézett össze. A szorgos munka jutalmát 
a Venezia Pizzeria és Étterem által felaján-
lott pizzák és a közösségért végzett hasznos 
munka öröme jelentették.
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ADÓEMELÉSRŐL DÖNTÖTT AZ ÖNKORMÁNYZAT
Jövőre mintegy 100 millió forinttal megcsappannak az önkormányzati bevételek. A kiesést 

ellensúlyozandó emeltek az iparűzési adó mértékén, és az építményadó eddigi 100%-os 
kedvezménye is megszűnik. A képviselő-testület november 27-ei üléséről tudósítunk.

Zárt üléssel kezdődött az önkormányzat no-
vemberi rendes tanácskozása. Az Ezüstkor 
vezetői pályázatát tárgyalták, a képviselők 
egyhangúlag támogatták Vereska Zsuzsanna 
pályázatát, aki jelenleg is az Ezüstkor mun-
katársa, és ő lesz az intézmény új vezetője 
2025-től.

Költségvetési koncepció
Ezután elfogadták a 2025-ös év költségvetési 
koncepcióját. Dr. Zlinszky Péter polgármes-
ter ezzel kapcsolatban elmondta: a költség-
vetés tervezését sok bizonytalanság nehezíti. 
Nincs még meg az állami költségvetés, nem 
tudni, hogyan lehet felhasználni az iparűzési 
adó éves többletét, és emelkedik a szolidari-
tási hozzájárulás mértéke is, de ezen bizony-
talanságok mellett most kell a tervezés elveit 
meghatározni. Az eddigiekhez hasonlóan 
kiegyensúlyozott gazdálkodást szeretnének. 
A koncepció az általános elvek mellett célul 
tűzte ki egyes helyi adórendeletek felülvizs-
gálatát is, amit a képviselők a következő két 
napirend tárgyalásakor meg is tettek.  (8 igen, 
2 tartózkodás)

2% lesz az iparűzési adó
Ezek közül elsőként az iparűzési adóról 
szóló rendeletet tárgyalták. A polgármester 
az ülésen elmondta, hogy jelenleg forráshi-
ányos az önkormányzat, a forráshiány pedig 
abból fakad, hogy az államtól nem kapják 
meg a fedezetet a kötelezően ellátandó fel-
adatokra, a normatívák még az inflációval 
sem emelkednek, miközben jövőre mintegy 
65 millió forinttal többet vonnak el szolidari-
tási hozzájárulásként. Az önkormányzat gaz-
dasági helyzetét a bevételek növelésével lehet 
javítani. Ezért az a döntés született, hogy az 
iparűzési adó 2025-ben 1,85%-ról 2%-ra 

emelkedik, ezzel az önkormányzat várható 
bevételei 2025-ben az idei szintet fogják el-
érni.  (9 igen, 2 nem)

Solymári lakosoknak is 
fizetendő majd építményadó
A lakosságot is érinti az adók változása. Az 
építményadó alól eddig a solymári lakosok 
teljes mentességet élveztek, csak annak volt 
fizetési kötelezettsége (évente 1500 Ft/
m2), akinek nem helyi lakosként volt a tu-
lajdonában solymári építmény, vagy üzleti 
céllal hasznosította ingatlanát. Most arról 
döntöttek, hogy jövő évtől a teljes mentes-
ség megszűnik, és az adó mértéke 1500-ról 
2000 forintra emelkedik. Ám az itt élők 
számára jelentős kedvezményt biztosítanak: 
a lakás méretéből benne lakónként 15 m2-t 
le lehet vonni, és a maradék alapterület után 
kell megfizetni egy kedvezményes, 300 Ft/
m2-es összeget. Erről az adóemelésről sem 
volt egységes a testület véleménye, 7 igen és 
4 nem szavazattal fogadták el a rendelet mó-
dosítását. (További részletek a 8–9. oldalon.)

Helyiségbérleti díjak
Napirendre került a bérleti díjakról szóló 
rendelet felülvizsgálata. A Művelődési Ház 
kezdeményezte a terembérleti díjak meg-
emelését, nagyságrendileg a jelenleginek a 
duplájára, az ingyenesen működő szerveze-
tek kedvezményei, illetve a kedvezmények 
rendszere azonban megmarad. Ezen kívül 
egyéb bérleti díjakat is szabályoz a rendelet, 
a többi intézmény helyiségbérleti díjait, vala-
mint a piac árusítóhelyeinek díját. Ezeket a 
testület egyetértésben elfogadta. (11 igen)

Változtak a településképpel összefüg-
gő jogszabályok – mondta el az ülésen dr. 
Beregszászi Márk jegyző. A településképi 

véleményezési, a településképi bejelentési 
és a településképi kötelezési eljárásokban a 
képviselő-testület joga lesz határozatot hoz-
ni, ezt a jogot a testület átruházta a polgár-
mesterre, hogy ne kelljen minden döntéshez 
a teljes képviselő-testületet összehívni, és 
hogy be tudják tartani a megszabott határ-
időket. Ehhez az önkormányzat szervezeti 
és működési szabályzatát kellett módosítani. 
(10 igen)

A honlapot és a kft.-t is 
vizsgálják jövőre
Ezután sort kerítettek az idei költségvetés 
negyedik módosítására, a játszótéri játékok 
felülvizsgálatának számlái és néhány apróbb 
tétel miatt. (11 igen) Majd elfogadták a 2025-
ös belső ellenőrzési tervet. A belső ellenőr-
zés célja az, hogy a hivatalban és az önkor-
mányzati intézményeknél időben feltárják, 
illetve megelőzzék az esetleges szabálytalan-
ságokat – mondta el a jegyző. Minden évben 
ellenőrzik a normatívaelszámolást, mivel ezt 
az államkincstár is megteszi, emellett jövő 
évben ellenőrzik az önkormányzati kötelező 
közzétételeket és a községi honlap kialakí-
tását, a Településüzemeltetési Kft. közfela-
dat-ellátását, működését és gazdálkodását, 
valamint a pénzforgalomban megjelenő ki-
adások teljesítését és elszámolását. (11 igen)

Munkaterv 2025-re, 
közétkeztetés
Elkészült a képviselő-testület éves munka-
terve, ami a 2025-ös ülések időpontjait és 
a közmeghallgatás dátumát tartalmazza. A 
havi rendes ülések továbbra is szerda dél-
utánonként lesznek, a szokásos rendben, 
a közmeghallgatást pedig az eddigiekhez 
hasonlóan december elején tartják meg. A 
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Új beruházás a Lustige 
Zwerge Óvodában
A Német Nemzetiségi Önkormányzat Solymár ál-
tal fenntartott Lustige Zwerge Német Nemzetiségi 
Óvoda energiahatékonyságot növelő beruházásai 
idén befejeződtek. 

2023-ban 14 500 000 forint vissza nem téríten-
dő támogatásban részesültünk, 2024-ben pedig 
8 600 000 forint támogatást nyertünk és költöttünk 
el maradéktalanul. A köznevelési intézmény energia-
hatékonyságát elősegítő támogatást a Miniszter-
elnökség kezelő szerveként eljáró Bethlen Gábor 
Alapkezelő Zrt. döntése alapján nyerte el a Lustige 
Zwerge Német Nemzetiségi Óvoda (a pályázat szá-
ma: NEMZ-N-24-0064). 

A projekt első ütemében napelemes rendszert sze-
reltek fel, majd légkondicionáló berendezésekkel nö-
velték a fűtés hatékonyságát. Emellett a fűtésrendszer 
modernizálására is lehetőség nyílt, amit 2023-ban és 
2024-ben, két lépcsőben realizáltunk. A hőszivattyús 
kazánok működtetésével intézményünk gázszolgálta-
tásának költsége számításaink szerint jelentős mérték-
ben csökkenni fog. Reméljük, hogy ezzel az új üze-
meltetési móddal környezettudatosabban is működik 
majd intézményünk. A beruházás Magyarország Kor-
mányának támogatásával készült el. 

Drevenáné Schokátz Ágnes igazgató

Közmeghallgatást tartott a Német 
Nemzetiségi Önkormányzat
A Német Nemzetiségi Önkormányzat Solymár november 28-án tartotta éves 
közmeg hallgatását, melynek keretében beszámolt az elmúlt év eseményeiről, eredmé-
nyeiről és kihívásairól. Az este különleges pillanata volt, amikor a leköszönő elnök és 
elnökhelyettes megköszönte az elmúlt ciklus során kapott támogatást, a közösen elért 
sikereket és a közösség együttműködését.

A közmeghallgatáson részletesen bemutatták az elmúlt év programjait, a megvaló-
sult projekteket és az önkormányzat pénzügyi helyzetét. A Német Nemzetiségi Óvo-
da támogatása, a helyi iskolákban folytatott német nyelvoktatás fejlesztése, valamint 
a fiatalok bevonását célzó programok kiemelt figyelmet kaptak az év során. Külön 
megemlítették a kulturális eseményeket, a német nyelvi táborokat és a Wüstenrottal 
való testvérvárosi kapcsolat ápolásának sikereit.

Az új vezetés 2024. október 1-től vette át a stafétát. Elkötelezettek vagyunk abban, 
hogy továbbvigyük a megkezdett munkát, erősítsük a német nemzetiségi identitást 
Solymáron, és új kezdeményezésekkel gazdagítsuk a közösség életét.

A közmeghallgatás végén a résztvevők kérdéseket tehettek fel, illetve megoszthat-
ták javaslataikat az önkormányzat jövőbeli működésével kapcsolatban. Az esemény 
baráti beszélgetésekkel, közös emlékezéssel és előretekintéssel zárult, méltóképpen 
összefoglalva az elmúlt ciklus eredményeit.

A Német Nemzetiségi Önkormányzat továbbra is várja a közösség aktív részvéte-
lét és támogatását a következő években!

Magyarné Pénzes Andrea, az SNNÖ elnöke

munkaterv elfogadása után (11 igen) megha-
tározták a jövő évi igazgatási szünetek idejét 
is: január 2–3., augusztus 11–22. és decem-
ber 23–31. (11 igen)

Tárgyalták a közétkeztetés áremelését, és 
beszéltek a szolgáltató jövő évi szerződésé-
ről. Tekintettel arra, hogy vannak panaszok 
a szolgáltatás minőségére, felmerült, hogy 
felmondanák a szerződést, de a pályáztatás 
közbeszerzés-köteles, így egyelőre elfogad-
ták a 7%-os emelést, és tervbe vették az étel 
időnkénti ellenőrzését. (10 igen, 1 nem)

Döntések a 
Településüzemeltetési Kft.-ről
Napirendre vették a Településüzemeltetési 
Kft. felügyelőbizottsági tagjainak illetmé-
nyét. Az előterjesztés szerint az illetmények 
emelkedtek volna, mivel a bizottsági tagság 
önálló döntési jogkörrel és felelősséggel jár, 
de ezt az előterjesztett formában több képvi-
selő ellenezte, így a polgármester visszavonta 
az előterjesztést, azzal, hogy még egyeztet-
nek a kérdésben. A cég felügyelőbizottsá-
gába előző hónapban új tagokat delegáltak, 
ezért a korábbi elnök, Tordai Miklós megbí-
zását a testület visszahívással megszüntette. 

Végül idén is határoztak arról, hogy a kö-
vetkező évre álljon rendelkezésre hitelkeret 
a település folyószámláján, 200 millió forint 
összegben, január 2-től szeptember 30-ig. Ez 
csak biztonsági tartalék, ha likviditási prob-
lémák volnának. Ilyen hitelkeret a korábbi 
években is rendelkezésre állt, de eddig még 
nem volt rá szükség. (11 igen)

Zárt ülésen tárgyalt a testület a Település-
üzemeltetéssel kapcsolatos kérdésekről. Az a 
döntés született, hogy a jelenlegi ügyvezető 
2025. január 31-éig marad a kft.-nél, mun-
kaviszonyát közös megegyezéssel szüntetik 
meg. Az új ügyvezető kinevezésére várható-
an 2025. január 1-jével kerül sor.

sólyom

A rendeletek teljes szövege az 
or.njt.hu/onkorm oldalon, a hatá-
rozatok mellékletei pedig Solymár 
hivatalos honlapján, a solymar.hu/
hatarozatok-rendeletek oldalon ta-
lálhatók meg.

Az ülés felvétele 
a PilisTV YouTube- 
csatornáján visszanézhető:
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Legalább százmillió forint fog hiányozni a 2025-ös költségvetésből, ha az önkormányzat 
nem nyúl az adókhoz – hangzott el a képviselő-testület novemberi ülésén. Dr. Zlinszky 

Péter polgármestert az adóemelés hátteréről, okairól és az új szabályokról kérdeztük.

A november végi testületi ülésen döntött a kép-
viselő-testület arról, hog y két adónemben is vál-
tozás lesz , és az eddiginél többet kell fizetni. 
Illetve olyanoknak is lesz majd fizetési köte-
lezettségük, akiknek idáig nem volt. Mielőtt 
arról beszélünk, hog y pontosan mik ezek az 
adónemek, először azt szeretném megkérdezni, 
hog y mit lehet tudni az állami elvonásokról? 
Azt már hallottuk, hog y az iparűzési adónak 
eg y része marad csak az önkormányzatnál, de 
hog y lesz ez pontosan?

Ezt még mi sem látjuk pontosan. Egyelő-
re lebegteti az állam, hogy mit kezd a he-
lyi iparűzési adó növekményével: az előző 
évhez képest befizetett többletet teljesen 
elvonja-e, vagy esetleg járásonként ösz-
szegyűjti, és a járási önkormányzatok-
nak közösen kell elkölteniük. Az is lehet, 
hogy az egész kezdeményezés megbukik, 
de még az is lehetséges, hogy egyszerű-
en a szolidaritási hozzájáruláshoz csap-
ják hozzá ezt az iparűzési adótöbbletet, 
és egyáltalán nem kapunk belőle vissza. 
Nem dőlt még el, nekünk viszont csak 
november 30-ig volt lehetőségünk dönte-
ni az adóemelésről. Kedvezményt később 
is adhatunk, ha úgy látjuk majd, hogy in-
dokolatlan volt az adóemelés, de ahhoz, 
hogy nyugodtan tudjunk tervezni, most 
kellett döntenünk az emelésekről.

Hog yan lehet majd ösztönözni a helyi vállalko-
zásokat, ha az ide befizetett adókat aztán el is 
vonja az állam?

A helyi iparűzési adópiacon szinte min-
den környező település a 2%-os plafon-
nál van már, az a ritka kivétel, aki nem. 
Mi a kivételek közé tartoztunk eddig, és 
most mi is átlépünk a 2%-osok táborába. 
Úgy gondolom, hogy ez érdemben nem 

fogja hátrányosan érinteni a vállalkozások 
Solymáron való letelepedését.

Tehát az adóemelést ezek a bizonytalanságok 
indokolják?

Nem csak a bizonytalanságok. Már önma-
gában azok a számok is indokolják, ami-
ket biztosan látunk. Az iparűzési adónk 
a jövő évre akkor is kevesebb lenne, ha 
nem volna ez a feltételes állami elvonás, 
mert a 2024-es év egy vállalkozás nagy-
beruházása miatt kiugróan jól sikerült. A 
szolidaritási hozzájárulás is 65 millióval 
több lesz 2025-ben, mint 2024-ben volt. 
Ezen kívül volt infláció, az áremelkedés 
mértékét most még csak nagyságrendileg 
érzékeljük, de már most úgy kell tervez-
nünk, hogy egész évre legyen elegendő 
pénzünk, azaz az egész éves inflációt le-
fedje a mostani döntésünk alapján bizto-
sított forrás.

És hog y számolnak a koncepcióban, körülbelül 
mekkora összeg hiányozna a költségvetésből az 
adóemelés nélkül?

100 millió forint biztosan, azon felül pe-
dig az infláció, és ezek még csak azok a 
számok, amik nyilvánvalóak. Az adóeme-
lésekkel nagyjából 150 millió Ft plusz be-
vétellel számolunk, tehát elég jól átfedés-
ben van ez a két összeg. Ami ezen kívül 
merül föl, azt megpróbáljuk további taka-
rékoskodással kigazdálkodni, de ez nem 
egyszerű, mert az önkormányzat eddig is 
takarékosan gazdálkodott, tehát itt már 
nincs nagy mozgásterünk.

Nézzük a konkrétumokat. Az iparűzési adó-
ról már elhangzott, hog y az eddigi 1,85 szá-
zalék helyett 2 százalék lesz a mértéke. Ez 
eg ységes minden vállalkozásra?

Annyi kedvezmény van, hogy a legkisebb 
vállalkozásoknak nem kell fizetniük, 800 
ezer forint adóalapig adómentességet 
élveznek. Ezzel szeretnénk ösztönözni 
a legkisebb vállalkozásokat. Solymáron 
van jó pár nagyvállalkozás, van egy elég 
tág derékhad, de azért sok kicsi is van, 
akik számára ez egy értékelhető kedvez-
mény.

Beszéljünk akkor a másik adónemről, ami a 
lakosságot érinti. Az építményadó nem új adó-
nem, hiszen idáig is létezett Solymáron, viszont 
a mértéke változik. Eddig g yakorlatilag min-
den helyi lakos teljes kedvezményt kapott.

Igen, valóban nem új az adónem, de 
sokan úgy fogják megélni, hogy új adó, 
hiszen eddig semmit nem fizettek. A kör-
nyező településeken sok helyütt be van 
vezetve az építményadó, sok helyen ma-
gasabb a mértéke, és van olyan is, ahol 
más adónem van helyette, például kom-
munális adó.

Nálunk úgy működött eddig a rend-
szer, hogy aki solymári lakos, az nem fizet 
az ingatlanja után, aki pedig nem solymá-
ri, vagy üzleti célra hasznosítja az ingat-
lanját, az 1500 forint/négyzetmétert fizet 
évente. Ez utóbbi esetben 2000 forint/
négyzetméterre emeljük ezt az adómérté-
ket, ez egy 30%-os emelés. A solymáriak 
számára pedig 300 forint/négyzetméteres 
árat vezetünk be, de ehhez járul egy má-
sik kedvezmény is: lakosonként 15 négy-
zetmétert levonhatnak a hasznos alapte-
rületből. Tehát ha egy lakásban mondjuk 
négyen laknak, akkor 60 négyzetméterrel 
kevesebb után kell fizetniük ezt a 300 fo-
rintos árat. Éves szinten azért ez talán egy 
vállalható összeg a solymári háztartások 
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számára. És ez képes biztosítani a község 
kiegyensúlyozott gazdálkodását.

Nyilván van eg y réteg, akinek nem okoz ez kü-
lönösebben nag y gondot, de azért biztosan van-
nak – ha más nem, eg yedi esetek –, amikor ez 
kifejezetten megterhelő. Olyankor lesz lehetőség 
kedvezményre?

Lehet ilyen eset, valóban, a képviselők is 
felhozták példának, hogy nagy lehet a fi-
zetnivaló, amikor nagy házban lakik vala-
ki egyedül, jellemzően idősebb, nyugdíjas. 
A korábbi kedvezmények most is élnek. 
Szociális alapon eddig is lehetett részletfi-
zetést, részbeni vagy teljes mentességet 
kérni, ez megmarad. Abban a szerencsés 
helyzetben vagyunk, hogy kedvezményt 
bevezethetünk év közben is, ha indo-
koltnak látszik. Az a célunk, hogy ha lesz 
további kedvezmény, az ténylegesen a 
rászorulóknak kedvezzen, de csak nekik. 

Hog yan fog ja tájékoztatni az önkormányzat a 
lakosságot a szabályozás részleteiről?

Amilyen fórumon csak tudjuk, tájékoz-
tatjuk a lakosságot, el fogjuk juttatni a 
nyomtatványt vagy a tájékoztatót minden 
háztartásba. Ezen felül szeretnénk majd 
az online bevallás felé terelni mindenkit, 
akit csak lehet.

Többször említette eddigi beszélgetéseink során, 
hog y a környező településekkel mi a helyzet. 
Ez azt jelenti, hog y szoros kapcsolatban van a 
környékbeli polgármesterekkel?

Igen, igyekszünk szoros és jól műkö-
dő kapcsolatot kiépíteni. Van, akivel ez 
könnyebben alakul, hiszen közelebb van 
Pilisszentiván és Pilisvörösvár, de vannak 
rendszeres Pilisi KÖTET ülések, amelyek 
mindig jó alkalmak a szomszédokkal való 
egyeztetésre. Ezen kívül rendszeresen ve-
szek részt konferenciákon, ahol különbö-
ző településekről gyűlnek össze polgár-
mesterek, és rendszerint környékbeliek is 
vannak. 

Éppen a versenyképes járások prog-
ram kapcsán volt egy tájékoztatónk a Pest 
vármegyei megyeházán, ami után indult 

a KÖTET-ben egy belső levelezés arról, 
hogyan tudnánk erre együtt reagálni, visz-
szajelzést adni, hogy szerintünk hol prob-
lémás ez a tervezet, hol vannak a gyenge 
pontjai, és merre lehetne továbblépni. 
Nemrégiben személyesen is találkoztunk, 
a helyi adókról is egyeztettünk. Kiderült, 
sok helyen érzik úgy, hogy most kell hoz-
zányúlni az adórendszerhez, nem mi va-
gyunk az egyetlenek, akik emelünk, sőt, 
az a kisebbség, aki nem emel.

Zárt ülésen tárg yalt a képviselő-testület a Tele-
pülésüzemeltetési Kft.-ről. Miről volt szó – már 
ami nyilvánosan elmondható róla?

Feldhoffer József  ügyvezető úrral együtt 
dolgoztunk nagyjából 50 napot, ennek 
alapján és a képviselő-testület többségé-
nek támogatásával úgy döntöttem, hogy 
január 31-ével megszüntetjük a megbízá-
sát, és január 1-től új ügyvezetőt hívunk 
meg erre a munkára, mert az általunk 
kitűzött célok eléréséhez mást alkalma-
sabbnak tartunk. A munkaviszonyt kö-
zös megegyezéssel szüntetjük meg, és 
egy hónapig átfedésben fog dolgozni a 

régi és az új vezető, hogy átadhassák a 
feladatokat.

Azt azért hozzátenném, hogy az el-
múlt 50 napban láttam, mennyire kötött 
a Településüzemeltetési Kft. mozgáste-
re, hiszen meghatározott anyagi keretek 
között gazdálkodik, és nem lehet tőle 
spontán bármit kérni. De úgy látjuk, más 
hozzáállásra van szükségünk, és bízunk 
abban, hogy a váltás gördülékenyebbé te-
szi majd az együttműködést a kft. és az 
önkormányzat intézményei között. Fon-
tos ez a szerep, hiszen nagyon sok köte-
lező feladatunkat a Településüzemeltetés 
látja el, és jelentősen meghatározza a la-
kosság közérzetét, hogy hogyan vannak 
ellátva ezek a feladatok, amelyek ráadásul 
a lakosság fejében szorosan az önkor-
mányzathoz kapcsolódnak.

Ki lesz az új vezető?

Erről a decemberi ülésen dönt az önkor-
mányzat, és a következő számban tudunk 
tájékoztatást adni róla.

Sólyom Ágnes

Fotó: Szima Roland

Igazgatási szünet a hivatalban
A polgármesteri hivatal 2024. december 23. és 2025. január 5. között zárva tart, az első hivatali nap 2025. január 6., hétfő.
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December 20. PÉNTEK 20.00 
Művelődési ház – Nagyterem – Kud-A.R.C. K.I.E.
Évzáró party az Old Bones 
zenekarral
Belépő: 1000Ft
Asztalfoglalás: +36 20 47 300 30
A népszerű zenekar változatos repertoárjával búcsúztatjuk az 
évet. A táncos cipőket ne felejtsétek otthon!

December 28. szombat 18.00 
Művelődési ház – Kud-A.R.C. K.I.E.
Évzáró sajt- és sportnap 
Szabaduljunk meg együtt a karácsonyi zsírpárnáktól! Lesz: ping-
pong – xbox – csocsó – társasjátékok.

JANUÁR 10. PÉNTEK 20.00 
Művelődési ház – Pinceklub – Kud-A.R.C. K.I.E.
Jam Night Molnár Tordával, 
Mravinatz Bálinttal

Ha te is szereted a zenét, és van egy hangszered, amit szívesen 
megszólaltatnál, akkor ez az esemény neked szól! Találkozz más 
zenészekkel, köss új barátságokat! Lazíts és szórakozz egy jót a 
barátaiddal!

JANUÁR 11. SZOMBAT 10.00 
Helytörténeti gyűjtemény
Vivianus Baráti Kör – Történelmi 
Klub: Fény a „sötét” középkorban

Vajon hogyan oldották meg a világítást egy középkori várban 
vagy éppen parasztházban? Hogyan gyújtottak tüzet? És hogy 
közlekedtek a sötétben, a mindenféle világítás nélküli utcákon és 
épületekben, ha épp szükség volt rá? Ezen az alkalmon megis-
merkedünk a kovás-acélos tűzgyújtás technikájával, a gyertyamár-
tással, és akár saját középkori lámpásunkat vagy olajmécsesünket 
is elkészíthetjük. 

JANUÁR 17. PÉNTEK 19.30 
Művelődési ház – Pinceklub
Kud-ART filmklub
különlegességek/ritkaságok
Történetek a végtelenségről 
(Om det oändliga / About 
Endlessness)

Rendező: Roy Andersson
Házigazda: Both András

PROGRAMAJÁNLÓPROGRAMAJÁNLÓ
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RENDEZVÉNYEK A MAGYAR 
KULTÚRA NAPJA ALKALMÁBÓL

JANUÁR 24. PÉNTEK 20.00 
Művelődési ház – Pinceklub
Little Jazz Pub

Vendég: Vajda Attila Quartet
Egy fiatal jazz-zenészekből álló, frissen alakult formáció. A műso-
ron saját kompozíciók, kortárs, modern jazz műfajban, valamint 
néhany jazz standard.

JANUÁR 25. SZOMBAT 11.00 – Művelődési ház
Rumini Tükör-szigeten – koncert 
óvodásoknak és kisiskolásoknak

Elkészült – a Firkin zenéjével és magyar dalszövegeivel – egy csalá-
di musical Berg Judit Rumini Tükör-szigeten című meseregényéből. 
A 2023. december 15-étől bemutatott színházi előadások folyama-
tos sikere arra ösztönözte a zenekart, hogy 2024-ben egy zenei al-
bumot is megjelentessen a musical legszebb dalaiból. A produkció 
6-12 éves gyerekek számára nyújt művészeti és közösségi élményt. 

JANUÁR 25. SZOMBAT 16.00 – Művelődési ház
A cizellőr – mesterségbemutató
A legszebb és legemblematikusabb honfoglalás kori ötvöstár-
gyaink jelentős részét cizellálással díszítették. A cizellőr szakma 
rejtelmeibe enged bepillantást Strohmayer Ádám cizellőr mes-
terségbemutatója.

JANUÁR 25. SZOMBAT 17.00 – Művelődési ház
A geszterédi aranyszablya titkai
Strohmayer Ádám vetített képes előadása legjelentősebb honfog-
lalás kori fegyverkincsünk kutatásáról és újjászületéséről.

JANUÁR 25. SZOMBAT 18.00 – Művelődési ház
Ősi kincskészítők örökében
Strohmayer Ádám cizellőr kiállításának megnyitója

JANUÁR 25. SZOMBAT 19.00 – Művelődési ház
Rustico koncert
Kubinyi Júlia, Szokolay Dongó Balázs és Zimber Ferenc triófor-
mációja magyar népzenei alapokon nyugvó kamarazenét játszik, 
amelyet a pillanatban születő népzenei megoldások tesznek izgal-
massá.

JANUÁR 26. VASÁRNAP 16.00 – Művelődési ház
30 éves a Schaumarer Musikanten

Szeretettel meghívjuk Önt és kedves családját, hogy ünnepelje 
velünk a Schaumarer Musikanten Zenekar fennállásának 30. év-
fordulóját egy különleges jubileumi koncerten.
A belépés díjmentes, adományokat elfogadunk. 

JANUÁR 31. PÉNTEK, 19.30 
Művelődési ház – Pinceklub
Kud-A.R.C. K.I.E. Kud-ART portrék
Érdekes emberek – érdekes történetek
Vendég: Barkó Richárd RIKÁRI
Randevú Leninnel – Utazás a tegnapba, 
avagy Transnistria ma
Egy vlogger kalandjai, vetítéssel egybe-
kötött beszélgetés
Rikári, az utazó youtuber útitársaival, 
barátaival nyakába vette Kelet- Európa 
egy turisták által kevésbé látogatott szeg-
letét, Moldovát. Nagyobb kihívásokra 
vágyott, mint az egyszeri turista: eljutni 
a hivatalosan nem létező, a világ által el 
nem ismert, mégis nagyon is valóságos, kommunista múltban ra-
gadt Transnistriába.
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EGYMÁSÉRT ÉLNI
Esztergályos Cecília Kossuth- és Jászai Mari-díjas színésznő, táncművész, érdemes és kiváló 
művész, a Halhatatlanok Társulatának örökös tagja Solymáron él férjével, Fonyódi Péterrel. 

Megkeresésünkre örömmel adott telefoninterjút számunkra.

Lendületes, energikus személyiségnek ismerjük 
Esztergályos Cecíliát a szerepei, interjúi alap-
ján. Honnan ered ez a humoros, pozitív hozzá-
állás? Milyen volt a g yermekkora?

Nagyon finom, remek gyerekkorom volt, 
összetartó, szerető családban nőttem fel. 
Édesapám gyermekorvos, édesanyám 
profi fényképész volt. Két testvérem van, 
bátyám Esztergályos Károly filmrendező, 
öcsém dr. Esztergályos János radiológus, 
tanár, főorvos.

Hog yan került a balett és a színház, a film 
világába?

Édesanyám észrevette, hogy jól mozgok, 
érdemes táncra tanítani, így 1951-ben je-
lentkeztem és felvételt nyertem a Balett-
intézetbe, el is végeztem jeles diplomával. 
A Pécsi Balett alapítótagjaként három évig 
szólótáncos voltam. Első filmszerepem 
1961-ben a Te című kisfilmben volt, Szabó 
István, a későbbi Oscar-díjas filmrendező 
rendezésében. Később eljöttem Pécsről, 
hátrahagytam mindent, ami addig fontos 
volt nekem, de ezzel valami új is elkezdő-
dött. 1964-ben jelentkeztem a Színművé-
szeti Főiskolára, felvettek, elvégeztem, és 
1968-ban kétdiplomás színésznőként in-
dulhattam a pályán.

Rengeteg filmben és színdarabban szerepelt. 
Melyik áll a legközelebb a szívéhez?

Mindegyiket szerettem. Ha nem szeret-
tem volna, nem is csinálom. A mai napig 
is csak azt a szerepet vállalom el, amelyik 
tetszik, és azt ezer százalékos erőbedobás-
sal játszom. A Thália Színházban Kazimir 
Károly fedezett fel mint ifjú színésznőt. 
Ott kezdtem Móricz Zsigmond Csibe című 
darabjában, és 17 évig játszottam ott. Az-
tán átmentem a Nemzeti Színházba, ott öt 
évig maradtam, aztán a Família Kft. című 
televíziós produkcióban játszottam fősze-
repet 1991-től 1999-ig. Utána szabadúszó-

ként sok helyen felléptem. 2005-től ját-
szottam a József  Attila Színházban, majd 
az Operett Színházban, a Körúti Színház-
ban és 2014-től az Újszínházban játszom 
mind a mai napig. Vendégszerepeltem 
vidéki színházakban, Veszprémben, Kecs-
keméten, Szolnokon, Debrecenben, Ve-
resegyházán. Önálló estemmel 1977 óta 
jártam az országot. Mostani önálló estem 
címe Mindent vagy semmit, amivel szívesen 
fellépek, ha megkeresnek és hívnak.

Említette, hog y a mai napig színpadon van. 
Milyen darabokban láthatjuk?

Az Újszínházban öt darabban játszom, 
ezek a Sári bíró, a Zserbótangó, a Császár-
morzsa, a Parisiana és a Se itt, se ott, ez utóbbit 
a 80. születésnapomra kaptam ajándékba 
Dörner György színházigazgatótól. 

Számos rangos elismerést és díjat tudhat a ma-
gáénak. A közönség is szereti, népszerű. Fon-
tos az elismerés?

Fontos a szakmai elismerés, megerősít, és 
ettől jobban érzem magam. De a közön-

ség elismerése is igen fontos. Közönség 
nélkül nincs színház, a közönségtől függ 
a színész. Egy színész élete nem mindig 
könnyű, és nagyon összetett.

Szereti a tapsot?

Nagyon szeretem, ha ünnepel a közönség. 
Szeretem azt, ha bemegyek a színpadra, 
tapsolnak, ha kijövök a színpadról, tapsol-
nak. Nagy erőt ad.

A népszerűség teher?

Nekem nem teher, együtt jár a színészi éle-
temmel. Persze vannak esetek, ahol ennek 
nincs helye, temetőben, templomban, ahol 
a saját gondolataimmal, hitemmel szeret-
nék foglalkozni. 

Sok szerepe közül legtöbben a Família Kft. 
című sorozatból ismerik, amelynek állandó 
főszereplője volt. Nag y összhangot igényel a 
stábtól, a színészektől eg y ilyen munka?

A színészet mindig nagy csapatmunka. Ha 
egyedül állok a színpadon az önálló es-
temen, akkor is kell a világítás, a hang, a 
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műszak, a technika. És per-
sze a közönség. A közönség 
adja meg a hangulatot. Ha 
már a köszöntésnél rögtön 
„jönnek velem”, akkor van 
értelme az egésznek.

Szabadidejében is alkot, festé-
szettel, kerámiával foglalkozik. 
Mikor indult ez a hobbi?

Kevesebb fellépéssel már 
sok a szabadidőm. 2000 
óta foglalkozom kerámi-
ával, szobrokat készítek, 
2006-ban kezdtem el feste-
ni. Ilyenkor szabad vagyok, 
nem szól bele senki, teljes 
mértékben élvezem ezt a faj-
ta alkotást, ami maradandó 
tárgyat hoz létre. Ez megma-
rad, míg a színészet, a szín-
ház tovaszáll. Alkotásaim ih-
letője a színház, a szerepek, a 
kollégák és saját magam. 

Könyveket is írt. Melyek ezek?

1986-ban jelent meg az Adj 
békét, Uram című könyvem, 
1994-ben a Meddig vagyok? 
kötetem, melyet Vajda Ka-
talinnak és Vajda Anikónak 
mondtam tollba.

Hog yan kerültek Solymárra?

Budán éltünk, egy harma-
dik emeleti lakásban. Egyre 
nehezebben ment a lépcsőn 
közlekednem, a műhelyem 
még feljebb volt, még több 
lépcsővel. Ekkor a férjem-
mel úgy döntöttünk, hogy 
családi házba költözünk, 
így jöttünk ide, Solymárra. 
A házunkat Makovecz Imre 
tervezte, és a férjem kivite-
lezte. Szeretünk itt élni, jól 
érezzük magunkat, boldo-
gok vagyunk. 

Nag yon gazdag pályát befutva 
mit tart a leg fontosabbnak? 

Béke, egészség, szeretet, hit. 
Számomra ez a négy. Nem 
egymás ellen, hanem egymá-
sért élni.

G. Bogdán Andrea

Ajánló a PilisTV közelmúltban készült 
műsoraiból
Szűts Zoltán előadása a 
mesterséges intelligenciáról 
Szűts Zoltán közösségi média 
szakértő, digitális pedagógia kuta-
tó előadás-sorozatának 
november 15-ei része a 
mesterséges intelligen-
ciáról.

34 éves a solymári KUD-A.R.C.!
A KUD-A.R.C. K.I.E. Solymár 
1990-ben alakult, alternatív és roc-
kklubból nőtte ki magát a pilisi kis-
térség karakteres civil szervezetévé, 

2004 óta közhasznú ifjú-
sági egyesületté. Megele-
venedik a szülinap és az 
idáig elvezető út.

Gondolatok a nyugdíjas-találkozóról
Idén október 16-án immár a ti-
zennegyedik alkalommal gyűltek 
össze a nyugdíjasok a PEMÜ 
szervezésében a sportcsarnok-
ban. Eddig csak egyetlen évben 
maradt el a találkozó a Covid 
miatt, akkor egy fényképekkel 
színesített, elbeszélésekkel tarkí-
tott, kemény borítású, nagy mé-
retű könyvet kaptunk ajándékba, 
amely felöleli a PEMÜ történetét 
és főbb eseményeit.

Idén Hajdárné Molnár Elvira, a PEMÜ elnök-vezérigazgatója terített asztalokkal, zenével és a 
soroksári Fedák Sári Színház művészeinek előadásával várt bennünket. Ezúttal is örömmel vettük 
át az ajándékcsomagot, melyen látszott az odafigyelés és a szeretet.

Hajdárné Molnár Elvira beszámolt arról, hogy idén lesz a 65. évfordulója annak, hogy lerakták 
a PEMÜ alapjait. Elmondta továbbá, hogy a jövő év célkitűzése a PEMÜ fejlesztése és a belföldi 
és külföldi kapcsolatok növelése. Elsőbbséget élvez a saját fejlesztésű termékek értékesítése. To-
vábbra is kiemelt cél a kutatás-fejlesztés, valamint a szakmunkás tanulók és a technikusok oktatása. 
Ebben az évben is több mint száz diák kezdte meg tanulmányait a PEMÜ Tanműhelyében. Foly-
tatódnak a beruházások is, melyeknek köszönhetően egy újabb, 2000 tonnás fröccsgéppel bővül 
a kapacitás, és a poliuretán üzemben év végére elkészül egy háromállomásos automata habosító 
gyártócella, amely emberi segítség nélkül képes nagy méretű termékeket habosítani.

Végül, a jövő évi nyugdíjas találkozásra való felkészülés érdekében a vezérigazgató azt kérte, 
mindenki adja meg az elérhetőségét, hogy a nyilvántartás teljes legyen.

Tóth Lászlóné Rita

Szellemjárás a Solymári várban
A Dr. Jablonkay István Helytörténeti 
Gyűjtemény korhatáros rendezvényén a 
solymári folklór ősi alakjai elevenedtek 
meg.

Halloweeni vetélkedő Solymáron
Ötállomásos vetélkedőre hívta a Solymári 
Apáczai Csere János Művelődési Ház és 
Könyvtár, a Dr. Jablonkay István Hely-
történeti Gyűjtemény, a KUD-A.R.C. 
K.I.E., a Rádió Solymár és a Svábház-Bauernhaus a 
játékos kedvű családokat október 31-én. 

Elfelejtett szimbólumaink - Milbich Tamás 
könyvbemutatója
Régi solymári babonák, kísértetek, lidér-
cek emlékét idézi meg Milbich Tamás iz-
galmas kötete, az Elfelejtett szimbólumaink. 
A szerzővel dr. Tóth Piroska Anna nép-
rajzkutató beszélgetett. 
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A SOLYMÁRI KINCS ŐRZŐI
ÖTVENÉVES LETT A HAGYOMÁNYŐRZŐ ASSZONYKÓRUS

Ötven esztendő nagy idő az ember életében, hát még egy művészeti csoportéban. Gondoljuk 
csak meg, mi minden történt 1974 óta hazánkban és a nagyvilágban! 

Felnőtt azóta több generáció, mégis egyvalami állandó maradt: 
a Hagyományőrző Asszonykórus dolgozik mind a mai napig.

Nagy esemény zajlott november 24-én 
Solymáron, a művelődési házban: a Hagyo-
mányőrző Asszonykórus telt ház előtt ünne-
pelte fennállásának 50. jubileumát. Ebből a 
fél évszázadból én csak hét éve állok a kórus 
élén, de ez idő alatt is rengeteget turnéztunk,  
két lemezfelvételt készítettünk, szolgáltunk 
a község fontos egyházi és világi rendezvé-
nyein, és elvittük a solymári dalkincset az or-
szág németek lakta településeire. A jubileumi 
koncerten megható pillanatokat éltünk át, de 
az éneklés mellett jutott idő a visszatekintés-
re is. Fussuk át gyorsan, mit takar az esemé-
nyekben gazdag ötven év!

A kincs őrzői
Történetünk Kelemen Istvánné Gréti né-
nivel indult, aki így emlékezett vissza az 
indulásra: „Solymár különösen gazdag, élő 
dalkincsére nem csupán én figyeltem föl. 
Kempelen Tünde, a művelődési ház akkori 
igazgatója egy ízben solymári asszonyokat 
hallott énekelni a cukrászdában, ahol vala-
melyikük névnapját ünnepelték. Az ő bizta-
tására kezdtem asszonyokkal is foglalkozni 
1974-ben. E dalok gyűjtése lett komolyan 
vett, önként vállalt feladatom és egyben leg-
kedvesebb időtöltésem.” Gréti néni 23 évig 
vezette az Asszonykórust, melynek prog-
ramja kizárólag az általa gyűjtött és az alapító 
tagok által jól ismert solymári sváb népda-
lokból állt. Ezeket az alapokat a mai napig 
őrzi a kórus.

Az alapító tagok – Borosházi József-
né, Kelemen Istvánné, Wenczel Istvánné, 
Zwickl Györgyné, Wittmann Jánosné, Re-
ményi Andrásné, Irtzl Tamásné, Wittmann 
Istvánné, Posovszki Mihályné, Cservenyi 
Ferencné és Szirmai Jánosné – ma már szin-
te valamennyien a mennyei kórus tagjaihoz 
tartoznak. Legnagyobb örömünkre Witt-
mann Jánosné Magda néni, aki 25 évig éne-
kelt az Asszonykórusban, még köztünk van, 

így őt is tudtuk köszönteni a jubileumi ün-
nepségen, valamint további egykori kórus-
tagjainkat: Milbich Jánosné Marika 36 évig, 
Blum Jánosné Emike 26 évig énekelt ve-
lünk, Elisch Jánosné Erzsike, Sütő Józsefné, 
Majtényi Bernátné, Judt Jánosné, Behovics 
Mátyásné és Horányi Mártonné ugyancsak 
hosszú évekig  segítették a kórus munkáját. 

Karnagyaink
1997-ben Gerenday Endre zenepedagógus 
vette át a kórus irányítását. Képzett, sok-
oldalú, rendkívül művelt, varázslatos egyé-
niség volt. A közös munkának számtalan 
elismerés köszönhető. 1999-ben az énekkar 
az olaszországi Riva del Gardában megren-
dezett nemzetközi kórusversenyen ezüst 
oklevelet kapott. 2001-ben „Mein schönes 
Solymár” címmel elkészült az első CD, 21 
dallal. 2003-ban Veszprémben a nemzetiségi 
kórusok versenyén arany, 2004-ben Bony-
hádon szintén arany, 2007-ben a Műpában 

megrendezett nemzetközi kórusfesztiválon 
pedig ezüst oklevelet gyűjtöttek be a solymá-
ri asszonyok.

2008-ban Juhász Diána vette át a kórus 
irányítását. Fiatalos lendület és varázslatos 
jókedv jellemezte. A kórus kedvéért meg-
tanulta a sváb szövegeket, és magára öltötte 
a szép solymári viseletet is. Óriási élményt 
jelentett a 2008-ban Grazban megrendezett 
nemzetközi kórusverseny, ahol a zsűri ezüst 
oklevéllel jutalmazta a műsorunkat.

2013-ban Schreiber-Kánya Ditta vállalta 
el a karnagyi feladatokat. Nagy szakérte-
lemmel, fiatalos lendülettel és aktivitással 
igyekezett még szebben énekelhetővé tenni 
a solymári népdalokat. A Móron megren-
dezett országos minősítő versenyen, ahol 
még két karnaggyal lépett fel a kórus, óriási 
sikert arattak a solymári népdalcsokrok, és a 
Fesztivál díjjal gazdagodott az énekkar. Kü-
lönleges élmény volt továbbá a 2013-as fel-
lépés a Zenetörténeti Intézetben, a 2014-es 

Solymár község sokat köszönhet Gréti néninek, hiszen évtizedeken át szorgalmas 
munkával felgyűjtötte a sváb népdalokat, megőrizte őket az utókornak.
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A nagy múltú Solymári Hagyományőrző Asszonykórus egyedülálló missziót kép-
visel Magyarországon azzal, hogy a solymári hagyományos dalkincset őrzi, kutat-
ja, a régen elfeledett dalokat újjáéleszti, és elviszi határainkon belülre és túlra is 
minden olyan közösséghez, akik értik a szép sváb dalok kulturális, mélyen emberi 
üzenetét. A rengeteg szép élmény, kalandos utazás, sok-sok izgalom, a versenyek, 
a lemezfelvételek mind-mind egy erős, kitartó kis művészeti együttes mindennap-
jairól tanúskodnak.

A születésnapos Asszonykórus ki-
adott egy 2025-ös naptárat az el-
múlt 50 év képeivel. A QR-kódok 
beolvasásával a dalok is meghallgat-
hatóak.

Gerenday Endre karnagy úrral 2001-ben

2017-ben a kórus vezetését Jeney Erzsébet karnagy, rádiós zenei szerkesztő, médiaszakember vette át. 
Kiváló szakmai tudása, minden problémát elsöprő optimizmusa, hegyeket megmozgató vitalitása 

új korszakot nyitott az Asszonykórus életében, amely mind a mai napig tart.

zarándoklat Altöttingben (Németország), 
a bánáti svábok találkozója 2015-ben Ger-
sthofenben (Németország), illetve amikor 
2016-ban a Herbstrosen Táncegyüttessel 
együtt szerepeltünk a budakeszi sváb bálon.

2017-ben én vettem át a kórus vezetését. 
Azóta is sok emlékezetes, sikeres fellépés 
van már mögöttünk: 2019-ben Wüstenrot-
ban a 30 éves partnerkapcsolati ünnepségen, 
ugyanebben az évben Kassán a kassai német 
kisebbség kórusának meghívására, 2021-ben 
Táton a nemzetiségi kórustalálkozón szere-
peltünk. Együttműködésünk legfontosabb 
eredménye az a dokumentációs, értékmeg-
őrző munka, amellyel a legszebb solymári 
egyházi dalokat CD-re rögzítettük. 2022-ben 
nagy sikerrel szerepeltünk az Óbudai bú-
csún, 2023-ban az első solymári nemzetiségi 
kórustalálkozó házigazdái voltunk, és még 
folytathatnám a sort. 

Hálásak vagyunk mindenkinek, aki segíti 
és valaha segítette a kórus munkáját, vala-
mint Solymár Nagyközség Önkormányza-
tának és az ÉMNÖSZ-nek a támogatást. 
Meghatódtunk a sok kedves ajándéktól, 
amellyel elhalmoztatok bennünket a koncert 
után. Solymár dalkincse páratlan és gyönyö-
rű! Biztatok mindenkit, hogy csatlakozzon 
hozzánk, hogy legyen újabb 50 éve ennek 
a remek kórusnak, újabb 50 év, amely épp 
most indult el.

Jeney Erzsébet
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Téli szünet a művelődési házban
Az Apáczai Csere János Művelődési Ház és intézményei, a könyvtár, a Svábház és a helytörténeti gyűjtemény december 21-étől 
január 5-éig zárva tartanak.

BELTERÜLETI VADAK 
Előző írásunkban a településünk belterületén felbukkanó vadállatok közül a vaddisznóval 

foglalkoztunk behatóbban. Milyen „vendéggel” 
találkozhatunk még egy-egy óvatlan pillanatban Solymáron?

Aranysakál
Méretét és újabban felbukkanását tekintve 
is az aranysakál kívánkozik az első helyre. 
Ez a közepes kutya méretű ragadozó va-
lójában őshonos a Kárpát-medencében, 
és bár állománya a XX. században meg-
gyérült, az elmúlt évtizedekben ismét nö-
vekedést mutat. Megnyúlt, keskeny pofá-
ja, hosszú lábai és főként lompos, vastag 
farka alapján jól elkülöníthető a kutyától, 
mégis azt javaslom, nézzük meg képeit az 
interneten, mert kellemetlen meglepetés-
ben lehet részünk, ha ártatlan, elkóborolt 
blökinek nézzük. Rendkívül intelligens 
faj, amely még attól sem riad vissza, hogy 
vadászat közben halottnak tettesse magát, 
majd mikor a leendő áldozat gyanútlanul 
szaglászva megközelíti, hirtelen leteríti. 
Lényegében minden, nála kisebb, elejthető 
állatot zsákmánynak tekint, egereket, poc-
kokat, patkányokat, macskákat vagy akár 
kisebb kutyákat. Emberre veszélytelen, 
általában kerüli is a találkozást, ellenben 
az erdőben vagy akár a település szélén 
póráz nélkül sétáltatott kutyákra könnyen 
rátámad, és ez az eb számára gyakran balul 
üt ki…

Róka
A róka sem ritka vendég, sőt még akár az 
is előfordulhat, hogy egy-egy lakóterületen 
belüli elvadult telek bozótos mélye rókavár 
bejáratát rejti. Az állat az elmúlt évtizedek-
ben kiválóan alkalmazkodott az emberi 
jelenléthez, félelem nélkül mozog az utcá-
kon és a kertekben. Az aranysakálhoz ha-
sonlóan állománya feldúsult, ugyanakkor 
természetes élőhelye a növekvő beépítés-

nek köszönhetően folya-
matosan szűkül. Emel-
lett mindkét faj – de a 
territoriális harcoknak 
köszönhetően főként a 
róka – terjesztője lehet a 
veszettségnek.

Ha veszett állattal 
találkozunk
Ne felejtsük el, hogy 
bár az orális immuni-
zálásnak köszönhetően 
a veszettség szinte az 
észrevétlenség határáig 
visszaszorult, de való-
színűleg nem szűnt meg 
teljesen, sőt a keleti me-
gyékben, feltehetően a 
szomszédos országban zajló háború köz-
vetett hatásaként újra megjelent.

Önmagában az, hogy belterületen ró-
kát vagy akár sakált látunk, egyáltalán nem 
jelenti azt, hogy az állat veszett volna. 
Ilyenkor hívjuk fel magunkra a figyelmet, 
csapjunk zajt. Egészséges állat az esetek 
túlnyomó többségében, amint lehet, kere-
ket old – erre adjunk is neki lehetőséget, 
ne álljuk el az útját, és főként ne akarjuk 
megfogni, megtámadni stb.

Mikor gyanakodjunk mégis veszettség-
re? Ha az állat nem kerüli az emberi kö-
zelséget, sőt félelem nélkül hagyja magát 
megközelíteni, gyanúsan szelíd, vagy ép-
pen támadó magatartást mutat, vagy ha 
betegségre utaló jeleket, főként görcsroha-
mokat, bénulást, állkapocslógást, nyálzást 
látunk rajta.

Megelőzésként jó, ha a kommunális 
hulladékot zártan tároljuk, hogy ne vonzza 
oda a rágcsálókat és a rókákat, és semmi-
képpen se helyezzünk ki eleséget közterü-
letre a vadak odaszoktatása céljából. Ha 
rókát, sakált látunk, kerüljük el nagy ívben, 
semmiképpen ne akarjuk megsimogatni. 
Jó, ha tartózkodunk a közterületi, kóbor 
macskák etetésétől is, mert a macskák szá-
mára kihelyezett élelem más állatok szá-
mára is vonzó lehet. Velünk élő társállata-
inkat oltassuk veszettség ellen.

Rendszeresen egy adott területen fel-
tűnő róka, sakál esetén, valamint ha gya-
núsan viselkedő vagy elhullott példányt 
látunk, értesítsük a Pilisi Parkerdő Zrt.-t, 
ők szükség esetén csapdát helyeznek ki. 

Molnár Attila
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Márton-nap 
a Fészek Waldorf 
Iskolában
November 9-én a Solymári Fészek Wal-
dorf  Iskola rendezett egy Márton-napi 
bazárt. A vásárban lehetett kapni ken-
dőt, párnát, kutyafülét. Az emeleten volt 
kézműves foglalkozás, és a meséket is 
ott hallgathattuk meg. A Márton-úton 
rengetegen mentek végig. Ez abból 
állt, hogy mindenki kapott egy „rejt-
vényfejtős” lapot, és az udvaron lévő 
állomásokon kellett feladatról feladatra 
vándorolni, egy helyen például a leven-
dulacsokrokat kellett megszámolni.

A gimnáziumban is volt program. Ha 
volt a csapatodban 9-10 éves, a szaba-
dulószobába is bemehettél. A tűzzsong-
lőrök elképesztő mutatványokat mutat-
tak be. A program délelőtt kezdődött, 
a tűzgyújtás csak este volt. Az arra kí-
váncsiaknak csacsigolni is lehetett, azaz 
csacsin lovagolni. A legvégén énekeket 
is hallhattunk. Jó program volt, jövőre is 
szeretnék eljönni.

KG (4. o.)

A Hunyadi iskola háza tájáról
Márton-napi felvonulás 
Idén november 11-én is megrendeztük isko-
lánkban a hagyományos Márton- napi lam-
pionos felvonulást. Ez a nap minden osztály-
ban a „szeretetreggelivel” kezdődött, hálásan 
köszönjük a német nemzetiségi önkormány-
zatnak a felajánlott libakalácsokat. A további 
tanórákon megemlékeztünk Szent Márton 
életéről, a délelőttöt pedig egy „próba felvo-
nulással” zártuk az iskola udvarán. Így a gye-
rekeknek nappali fényben is alkalmuk volt 
megcsodálni a technikaórákon elkészített 
lámpásokat. A délutáni előkészületeknél, az 
udvar berendezésénél és a zsíros kenyerek el-
készítésénél nyolcadik osztályos tanulóink segédkeztek. A vendégséghez a kenyeret 
és a teát a Hungast biztosította. A délelőtti és a délutáni felvonulást Zubor Imre és 
az AMI növendékei tették hangulatosabbá. 

Wieszt Edina
Bolhapiac
November 13-án rendezte meg a DÖK kezdeményezésére a 8. b osztály a bolha-
piacot az iskola tornatermében. A programra rengeteg gyermek érkezett mind az 
alsós, mind a felsős osztályokból. 30 asztalnál történt az árusítás, ahol a tanulók 
és szüleik karácsonyi díszeket, édességeket, már nem használt játékaikat, saját ké-
szítésű ékszereket és egyéb kisebb dolgot adtak el. Közben a 8. b osztály gondos-
kodott a megfelelő hangulatról a zenei kívánságok teljesítésével. Idén először a 
bejárat mellé kitelepült a diákönkormányzati delegáció a DÖK standnál. Itt lehe-
tőség volt javaslatokat tenni különböző kategóriákban, a jövőbeli eseményekkel 
kapcsolatban, és kérdezni a munkájukról. Hasznos ötletek gyűltek össze, melyeket 
igyekszünk beépíteni a munkákba. A résztvevők élvezték a programot, árusítók és 
vásárlók egyaránt.

Varga Tamás, Császár Csenge (8. b), Nádassy Dóra (8. b)

Ifjú zenebarátok világnapja
Az idei évben a művészeti iskola november 21-én tartotta az ifjú zenebarátok vi-
lágnapja alkalmából rendezett koncertjét. Az iskola kamaratermében megszerve-
zett koncerten az iskola növendékei léptek fel. Nagy öröm volt, hogy ez a koncert 
is telt házas volt. A közönség szóló, kamara és zenekari produkciókat láthatott és 
hallhatott. Köszönjük mindenkinek, aki eljött és velünk volt!

Zubor Imre

Papírgyűjtés az iskolában
Néhány év kihagyás után iskolánk ismét papírgyűjtést szervezett. Rendhagyó 
gyűjtés volt, mivel nem egy hétvégi napon, hanem egy egész héten keresztül 
lehetett hozni a feleslegessé vált papírhulladékot a Kisiskola előtti utcafronton 
lerakott konténerbe. Iskolánk tanárai és dolgozói segítettek a mérésben és pako-
lásban, délutánonként pedig kiegészültünk 3 önkéntes, 8. c osztályos tanulóval. 
Összesen 4 napon keresztül tudtunk gyűjteni, mivel október 23-a szerdára esett, 
de így is sikerült megtölteni egy teljes konténert, az összegyűjtött papír tömege 
így 5500 kg lett. Köszönet minden diáknak és szüleiknek ezért a szép teljesít-
ményért! A papírért járó összeget december elején kapják meg az osztályok. A 
régi hagyományokra való tekintettel, amikor évente kétszer volt gyűjtés, tavasszal 
megint szeretnénk meghirdetni az eseményt, reméljük, még nagyobb sikerrel! 

Páhi Lőrinc szervező pedagógus
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Örömmel segít a Kolping Támogató Szolgálat!
Személyi segítés, szállítás, tehermentesítés
Szolgálatunk egy éve működik Solymáron. Tevékenységi körünkbe tartozik a személyi segítés és a fogyatékkal élő személyek szállítá-
sa. Háromfős csapatunk célja, hogy segítsünk a mindennapok során saját otthonukban, esetleg közszolgáltatások igénybevétele vagy 
utazások alkalmával. Szeretnénk a családokat tehermentesíteni, a segítés módja teljesen személyre szabott. Szolgáltatásunk ingyenes 
mindazok számára, akik fogyatékossági támogatásban, emelt családi pótlékban vagy vakok járandóságában részesülnek. Következzen 
néhány példa a teljesség igénye nélkül. 

Szívesen segítünk, ha mozgás- vagy látássérültként nem mer egyedül sétálni, boltba menni. Foglalkozunk a családtagjával, amíg ön az 
ünnepre készül. Ha sérült családtagjának szüksége lenne arra, hogy valaki naponta vagy hetente többször vele töltsön néhány órát az ott-
honukban, ezt is vállaljuk. Szállítási feladatot is ellátunk, ennek keretein belül elvisszük önt akár rendszeresen, akár alkalmanként az ön által 
megjelölt intézménybe, kirándulni, vagy ha a rokonokat szeretné meglátogatni. Szolgálatunk a hallássérültek számára is nyújt segítséget.

Szívesen fogadom megkereséseiket az irodánkban, vagy szükség esetén házhoz megyek, hogy megbeszéljük a részleteket. Fordulja-
nak hozzám bizalommal, szívesen nyújtok tájékoztatást a részletekről.

Magyarné Viszmeg Ágnes intézményvezető
Kolping Támogató Szolgálat – Solymár | solymartsz@szoc.koszisz.hu  | +36 20 4292 092

Gyermekek közt 
szolgálni
Karácsony közeledtével felrémlik Betle-
hem, ahol maga Isten jött el egy kisgyer-
mek képében, Ő maga öltött testet, kö-
zénk jött, egészen közel hozzánk, hogy 
osztozzon örömünkben és bánatunkban, 
magához ölelve bennünket szeretetével.

Gyülekezetünkben, a Solymári Refor-
mátus Egyházközségben a gyermekként 
testet öltött Isten szeretetét szeretnénk 
gyermekeink számára is átélhetővé tenni. 
Ehhez szükség van a közöttük szolgáló – 
tanító, segítő – felnőttekre, akiknek 24 fős 
csapatát Tolnay-Kelemen Boglárka vezeti, 
koordinálja. Bogi fiatal fogorvos, aktív tag-
ja a gyülekezetnek. 

Milyen szerepe van a g yermekek közti szolgá-
latnak a g yülekezetben?
Kulcsfontosságú kérdés a gyermek-
istentisztelet, hiszen a felnőtt akkor tud 
figyelmesen részt venni az istentiszteleten, 
ha biztos helyen tudhatja gyermekét. A 
gyermekek pedig vágynak Isten közelébe, 
sokszor ők biztatják, hozzák szüleiket is a 
templomba. Nem egy családról tudunk, 
akik ma aktív tagjai a gyülekezetnek, és 
először a gyerekeken keresztül kapcsolód-
tak a közösségünkhöz. Hála Istennek, a 
gyermeklétszám egyre növekszik. Az első 
év után már egy csoport nem volt elég. 
Két csoportot alakítottunk, egy óvodás és 
egy iskolás korosztályt, viszont ehhez már 
több felnőtt szolgálattevőre volt szükség, 
ami meg is adatott.

Ekkor kért fel Eszter a koordinálásra, vezetés-
re. Most hol tartotok?
Kellett valaki, aki összefogja, átlátja és ad-
minisztrálja a közös munkát. A harmadik 
évben ismét új csoportot indítottunk, tehát 
már három gyerekcsapatunk van vasárna-
ponként, plusz a picik. Jelenleg körülbelül 
55 gyermek jár kisebb-nagyobb rendsze-
rességgel templomba. Az egész kicsik még 
szülővel vannak, hároméves kortól van az 
ovisok csoportja, a kisiskolás csoport 1–3. 
osztályosig és a nagyok 4–6. osztályosig. 
Számukra péntek délutánonként plusz kü-
lön kisifi alkalmat is tartunk. A hetedik osz-
tálytól felfelé, az ifisek és a konfirmandusok 
már részt vesznek a felnőtt-istentiszteleten, 
hiszen ők a konfirmációval a felnőttgyüle-
kezet tagjaivá válnak, erre készülnek.

Milyen alkalmak szólnak még a g yerekeknek?
A hittan fontos hívogató tér, onnan sok 
gyermek jön hozzánk. A nyári napközis 
táborunk nagyon kedvelt. December 7-én 
adventi játszóházat szerveztünk a gyere-
keknek, karácsonyra a gyerekek készülnek 
műsorral a gyülekezetnek, tavasszal családi 
kirándulást szervezünk.

Hog yan értékeled a munkátokat, szolgálato-
tokat?
Ez most egy jó periódus, egyfajta ébredés-
nek vagyunk tanúi. Áldott időszak, ami-
kor a befektetett munka eredménye szinte 
azonnal látható. Ez egy külön ajándék az 
Úrtól, hála érte.

G. Bogdán Andrea
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Horváth Ágnes
 gyógytornász

• Kismamatorna
• Szülés utáni regenerációs torna (szétnyílt 

hasizom)
• Lúdtalptorna, gerinctorna
• Műtét utáni rehabilitáció
• Reumatológiai-traumatológiai-neurológiai kórképek
• Kinesio Tape technika, BARS kezelés
• Reflexzónás talpmasszázs
• Relaxáló svédmasszázs

Pilisvörösvár, Fő utca 1. (szükség esetén házhoz járás)
Bejelentkezés: (70)325-8113

Horváth Ági-Gyógytornász

Angol nyelvvizsgára  
fölkészítést vállal 

Kiss Lászlóné.
Telefon: 

06-30-584-4031

A katolikus egyházban 2024 az imádság éve, 
amelyet Ferenc pápa idén január 21-én nyi-
tott meg, és amely december 24-én zárul le. 
Célja abban segíteni, hogy a hívek lelkileg 
felkészüljenek a 2025-ös jubileumi szentévre.

Az imádság beszélgetés Istennel, a ke-
resztény élet alapfeltétele, de nem csak a 
keresztény ember kiváltsága. Sokszor úgy 
érzi a lélek, hogy képtelen Istenhez fordul-
ni, imában megszólítani, aminek oka töb-
bek között a téves istenkép vagy esetleg a 
zaklatott lelkiállapot. Ennek leküzdéséhez 
rendelkezésre áll nagy mennyiségű iroda-
lom az imádság témakörében. Ám olvasni 
róla és elméleti szinten megérteni, vagy a 
gyakorlatba átültetni és megélni merőben 
más tapasztalat.

Éppen ezért a szentévre történő fel-
készülésbe a Solymári Plébánia több lelki 
programmal is becsatlakozott. Közülük az 
egyik a Pompeji kegyhelyhez kötődő, Ró-
zsafüzér tizenöt szombatja elnevezésű ima- 

Imádsággal készülve a jubileumi szentévre

Eladó önkormányzati telek
Iparterületi telek (belterület, Gksz-1)

4071/3 hrsz.   6140 m2

168 000 000 Ft
Az árak bruttó árak.

Érdeklődni: 26/560-600/223-as 
melléken

További részletek: www.solymar.hu

Eladó önkormányzati telek
Iparterületi telek (belterület, Gksz-1)

4073 hrsz.   9459 m2

280 000 000 Ft
Az árak bruttó árak.

Érdeklődni: 26/560-600/223-as 
melléken

További részletek: www.solymar.hu

és elmélkedéssorozat, amelyet augusztus 24. 
és november 30. közötti tizenöt szombaton, 
délelőttönként tartottunk a templomban 
Szemere János atya vezetésével. Ezt egészíti 
ki a péntekenkénti, három órakor kezdődő 
irgalmasság órája, amit minden esetben két-
órás csendes szentségimádás követ. Ezek az 
alkalmak túlnyúlnak a szentéven, és nyilvá-
nosak mindenki számára. 

Magánkezdeményezésre a közösség egy 
tagja, dr. Deák Ágnes a plébánia lelki cso-
portjainak bevonásával pünkösdváró ki-
lencedet szervezett a templomban. Ugyan-
csak magánkezdeményezésre a Solymári 
Anyaimakör két tagja, Johnné Diós Judit 
és dr. Deák Ágnes Hogyan imádkozzunk? 
címmel ima- és előadás-sorozatot szerve-
zett meghívott előadókkal az imádság kü-
lönböző módjairól a plébánián.

Ebben az évben alakult meg az Isteni 
Ige Társasága szerzetesközösség által lét-
rehívott Verbita Imakör, amely idén kö-

zénk hozta a Missziós Vándor Madonna 
kegyszobrát Indonéziából, hogy a plébá-
nia területén élő családok között hetente 
házról házra vándorolva, a kegyszoborhoz 
kötődő imát elimádkozva erősítse közös-
ségünkben az imaéletet.

Az imádság éve végén az adventi idő-
szakban a szokásos lelki programokon túl 
újdonságként jelenik meg a solymári ván-
dorló adventi koszorú Vér Ábel és Busch 
Noémi szervezésében, amelynek imája ka-
rácsonyig minden este más házban hangzik 
el, hogy lélekben összekösse a solymáriakat.

Az év folyamán megszervezett lelki 
programokkal és a plébánia honlapjáról 
(www.sokat.hu) letölthető, folyamatosan 
bővülő imaanyagokkal igyekszik elősegíte-
ni közösségünk a gyakorlati imaéletet.

Az év végéhez közeledve kíván a Soly-
mári Plébánia kegyelemteljes ünnepeket és 
áldott új évet!

Solymári Plébánia



Víz-, gáz-, 
központifűtés-, 

lefolyócsatorna- 
és szellőzésszerelés.

A lakásfelújítástól 
a családi házig.

Korszerű technológiák, 
megújuló energiák,  

hőszivattyúk, gázfűtések.

Dávid Ákos
e-mail: 

davidakos.gepeszet@gmail.com

Tel.: +36-20-9324-759

Fogarasi Dániel EV. / Szigü Kft.

DUGULÁSELHÁRÍTÁS
0–24 

BONTÁS NÉLKÜL
✔ VÍZVEZETÉK-SZERELÉS
✔ CSATORNAKIÉPÍTÉS
✔ CSŐ- ÉS 
  CSATORNATÖRÉS- 
  JAVÍTÁS

+36-70/624-20-81

Gabó 
duguláselhárítás

KISÁLLATGYÓGYÁSZ 
SZAKÁLLATORVOS

Dr. Biró Ferenc

Rendelő:
2083 Solymár Terstyánszky u. 

PEMÜ üzletsor 1. üzlet
(30) 200-3445 vagy (26) 361-189

Nyitvatartás:
hétfő 9.00–12.00 és 15.00–19.00 
kedd 15.00–19.00 
szerda 9.00–12.00 és 15.00–19.00 
csütörtök 15.00–19.00 
péntek 9.00–12.00 és 15.00–19.00 
szombat 9.00–12.00
vasárnap 17.00–18.00

weboldal:
www.solymar-allatorvos.hu

 

 

  Fül-orr-gégészeti 
magánrendelés

Dr. Taller Gabriella
2083 Solymár, Orgona u. 13.

Időpontfoglalás: 
www.tallergabriella.hu

E-mail-címmel 
vagy Erodium kártyával

Telefonszám: 
+36 20 922 1680

GÁZBIZTONSÁGI FELÜLVIZSGÁLÓ
• Egyszerűsített gázkészülékcsere (terv és meó nélkül)
• Gázkészülék műszeres bevizsgálása, beállítása
• Szén-monoxid-mérés, gázszivárgás-keresés
• Gázkészülékek hatásfokmérése és (optimális működés) 

beállítása, kéményhuzat-vizsgálat
• Gázkészülékek tisztítása, karbantartása, 

javítása és szerelése
• Fűtési rendszerek átvizsgálata, átmosása, 

beszabályozása
• Villanyszerelési és -javítási munkák
• Klímaberendezések tisztítása

Hoffmann Ferenc mérnök
(30) 951-0467

DUGULÁSELHÁRÍTÁS
Ne bontson, hívjon!

WC-k, mosogatók, padlóösszefolyók, mosdók, 
csatornák szakszerű tisztítása, javítása. 

Mindennap garanciával, 
nyugdíjaskedvezménnyel.

Kamerás hibamegállapítás! 

Tóth László
Tel.: (20) 342-9064

Hosszú távon keresek 
kiadó kis lakást vagy 
lakrészt elsősorban 
Solymár területén.

60 éves, dolgozó, 
egyedülálló, nem 

dohányzó, több éve 
Solymáron élő nő 

vagyok.

Elérhetőségem
06-20/355-4126

Kedves Érdeklődő!

Bejárónőt 
keresünk heti 

2x8 órában 
Nagykovácsiban 

levő családi házunk 
takarítására

Érdeklődni lehet: 
06203179976 

telefonszámon.



ÜGYVÉDI KONZULTÁCIÓ!!!
Budapesti ügyvéd vagyok 12 éves gyakor
lattal. 2019ben Solymárra költöztem, így 
már helyben is (Solymár, Templom tér) 
várom leendő ügyfeleimet.

Vegye most igénybe egyszeri, 
kedvezményes ügyvédi 
konzultációs ajánlatomat: 9.000,-Ft / fél óra,

amit önnek érdemes igénybe venni, amennyiben:

• ingatlanát eladná vagy odaajándékozná és nem tud eliga-
zodni az ügylet lebonyolításában, földhivatali eljárásban, 

• szomszédjával birtokvitába keveredett,

• közös tulajdona van és a tulajdonostársakkal nem 
tud dűlőre jutni a költségviselésben, közös tulajdon 
megszüntetésének kérdéseiben

• kölcsönadott, de az adós nem hajlandó visszafizetni a 
tartozást

• válófélben van és nem tudnak megállapodni a közös 
vagyon elosztásában, vagy a gyermekük elhelyezésében

• öröklési problémákat elkerülné, ha életében gyerme-
kének ajándékozza ingatlanát

Időpont-egyeztetés és bővebb információ:
Dr. Heim László ügyvéd
+36 (20) 560-6630               dr.heim.laszlo@gmail.com

Solymári
ÁCS, BÁDOGOS 

TETŐFEDŐ
javítástól az új tetőig!

www.tetoking.hu
Tel.: (30) 924 2690,

(30) 485 7869

Patay Nikolett 
gyógytornász 

manuálterapeuta
Solymár, Törökkút u. 24. 

Bejelentkezés: 
(30) 495-9506

www.gyogytorna-centrum.hu

SOLYMÁR 
ÁLLATGYÓGYÁSZAT

Solymár, Terstyánszky u. 23. 
Dr. Molnár Attila 

(70) 363-8450
Állatorvosi homeopátia, 
alternatív állatorvoslás 
Rendelés telefonos egyeztetés alapján

Dr. Major Edina
Dr. Torda Orsolya
Dr. Sasvári Mátyás

(30) 964-2160 
Teljes körű, hagyományos állatorvosi ellátás
hétfő–péntek      9.00–12.00, 14.00–19.00 
szombat                                          9.00–12.00



VÉDŐNŐK
(30) 639-8101 

Solymár, Rákóczi u. 2. 
Csak bejelentkezés alapján

Tanácsadások:
1. kör.: Csák Miléna

kedd 12.00–16.00
2. körzet: Gerendás Csilla

péntek 8.00–11.00
3. körzet: Stipits Zita

hétfő 12.00–16.00
4. körzet:
Gerendás Csilla és Stipits Zita

péntek 8.00–11.00
hétfő 12.00–16.00

Iskolavédőnő:
Dr. Makainé Nagy Marianna

(70) 943-1380

FELNŐTT HÁZIORVOSOK
Solymár, Rákóczi u. 2.

Dr. Gyöngyösi
Ildikó Katalin

(26) 361-479, (20) 999-8832

hétfő 13.00–17.00 
kedd 8.30–11.30
szerda 12.00–15.00 
csütörtök                8.30–11.30 
péntek 8.30–11.30
Prevenciós rendelés 
(csak előzetes behívás alapján):
hétfő 11.30–13.00 
szerda 15.00–16.00
péntek 11.30–13.00

Dr. Szabó Éva
(26) 362-406, (20) 933-9201
hétfő 7.30–12.00 
kedd 14.30–18.30 
szerda 10.00–11.30 
csütörtök 7.30–9.30 
péntek 7.30–11.00
Prevenciós rendelés:
szerda 11.30–14.00 
csütörtök 9.30–11.30

Krauszné
dr. Homicskó Krisztina

(30) 244-7747, (26) 737-747
hétfő 12.30–14.30 
kedd 7.30–11.30 
szerda 7.30–11.30 
csütörtök 12.30–15.00
péntek 7.30–11.00
Prevenciós rendelés (betegellátás nincs):
hétfő 14.30–16.30 
csütörtök 15.00–17.00

Dr. Virág Zsolt 
(26) 362-410, (70) 218-9014

hétfő 7.30–9.30
kedd 12:00–16.00
szerda 12.00–16.00
csütörtök 7.30–10.00
péntek 11.30–15.00
Prevenciós rendelés (betegellátás nincs):
hétfő 9.30–11.30
csütörtök 10.00–12.00

ÁLLATORVOS

Általános, hatósági 
feladatokra jogosult 

állatorvos
Solymár, Terstyánszky u. 23. 

Dr. Molnár Attila 
(70) 363-8450 

Rendelés telefonos 
egyeztetés alapján

KÖZTERÜLET-
FELÜGYELET

Benyák Richárd
 (30) 871-0543

Hlács Tibor
 (20) 355-4250

TELEPÜLÉS-
ÜZEMELTETÉS

Közterületi ügyek
(26) 631-895

 bejelentes@solymarert.hu, 
Solymár, Mátyás király utca 37.

POLGÁRŐRSÉG
Solymári polgárőrség

(20) 445-4663 
(éjjel-nappal hívható)

POLGÁRMESTERI 
HIVATAL

Ügyfélszolgálat
(26) 560-600

Solymár, József Attila u. 1.
 info@solymar.hu

FOGORVOSOK
Dr. Bajzi Irma 

(26) 360-284

hétfő 12.00–18.00 
kedd 8.00–14.00 
szerda 12.00–18.00
csütörtök 8.00–14.00 
péntek 8.00–13.00
Tb-finanszírozott II. körzet 

Solymár, Györgyliget utca 3. 

Dr. Tamás Hilda 
360-058, (70) 539-7215 

hétfő 10.00–14.00 
kedd 16.00–21.00 
szerda 10.00–14.00 
csütörtök 16.00–21.00
péntek       iskolafogászat
Tb-finanszírozott I. körzet 

Solymár, Törökkút utca 22.

SZAKRENDELÉSEK

Reumatológia
Dr. Szakmári Magdolna

szerda 7.00–13.00
Előjegyzés és beutaló szükséges.

Solymár, Rákóczi u. 2. – szakrendelői helyiség 
Előjegyzés a szakrendelésekre: (30) 512-8408

Fizioterápia
Somogyiné Klócz Gitta 

hétfő 11.00–19.00 
kedd 10.00–14.00 
csütörtök 7.00–14.00 
péntek 7.00–13.00

A telefonszámok csak rendelési időben 
hívhatók. Orvosi ügyelet: munkanapokon 

16 óra után, hétvégén és ünnepnapokon: 1830
(A rendelési időkben hamarosan változás 

várható.)

KÖZÉRDEKŰ 
BEJELENTÉSEK

Solymári zöld szám
(80)  204-100

EBRENDÉSZET
Szűcsné M. Adrienn

(70) 619-9311

KÖZVILÁGÍTÁSI 
HIBA BEJELENTÉSE

(80) 980-071
hibabejelentes@orientallux.hu
kozvilhiba.hu/hibabejelentes

RENDŐRSÉG – 112
Ladó György

 (20) 489-6704
Spaits Gábor

 (70) 492-0737
körzeti megbízott 

Solymár, Pilisvörösvári u. 4.

TŰZOLTÓSÁG – 112
Solymári önkéntes tűzoltók

 (30) 934-7103
(éjjel-nappal hívható)

PLÉBÁNIAHIVATAL
Solymár, Templom tér 8.

solymarkatolikus@gmail.com
sokat.hu

ügyfélfogadás:
hétfő, kedd, péntek:   10.00–13.00 
csütörtök:                    14.00–17.00

Klinger Mátyásné, Anna
(26) 360-341

REFORMÁTUS 
EGYHÁZKÖZSÉG

Solymár, József Attila u. 52.
info@srek.hu, solymar@reformatus.hu 

srek.hu

Dani Eszter lelkész
(30) 456-6984

Végh Attila gondnok
(20) 984-4468

Fül-orr-gégészet
Dr.  Csányi Márta

szerda 14.00–18.00
Előjegyzés szükséges.

Szemészet
Dr. Dzvonyár János

kedd 14.00–18.00
Előjegyzés szükséges.

GYERMEKORVOSOK
(26) 360-239, Solymár, Rákóczi u. 2.
Dr. Dávid Zoltán 

(20) 932-8665
hétfő 8.00–12.00 
kedd 14.00–17.00 
szerda 16.00–18.00 
csütörtök 8.00–11.00 
péntek 8.00–12.00

Tanácsadás:
kedd 17.00–17.30
szerda 14.00–16.00 
csütörtök 11.00–12.30

Dr. Nagy-Szakáll Zsuzsanna 
(30) 265-0288

drnszzs@gmail.com
hétfő 13.00–16.00 
kedd 8.00–11.00 
szerda 8.00–11.00
csütörtök 11.00–13.30
péntek 13.00–16.00

Prevenciós rendelés:
hétfő 16.00–17.00 
kedd 11.00–12.00

Tanácsadás:
szerda 11.00–12.30
csütörtök 14.00–16.00



+36 30 399 2143 | H-1028 Budapest, Templom utca 12.  

www.klebelsbergkastelybudapest.hu • info@klebelsbergkastelybudapest.hu

Kastélу

ÚJ ÍZEK, ÖRÖK EMLÉKEK!
Szeretettel várjuk egy jó kávéra, 

finom süteményre,  
egy pohár borra vagy koktélra

Pesthidegkút szívében,  
a Zsolnay Kávézóban!

A hirdetést felmutató  
vendégeinknek  

10% KEDVEZMÉNYT 
adunk!

www.bekashallascentrum.hu
+36 (70) 905-2522

20 év alatt több ezer 
embernek segítettünk 
már megoldani a 
hallásproblémáját.

Alig látható, dán, ReSound prémium 
hallókészülékek állami támogatással.

Egyeztessen időpontot díjmentes 
hallásvizsgálatra és tesztelje 

készülékeinket 2 hetes ingyenes 
próbahordáson.

Óriási öröm újra hallani



ADVENTI MESEKALENDÁRIUMADVENTI MESEKALENDÁRIUM
Idén decemberben, az adventi idő-
szak során minden este egy-egy is-
mert vagy kevésbé ismert solymári 
felnőtt felolvasásában tekinthető 
meg egy-egy karácsonyra hangoló 
mese a PilisTV műsorán. Az öt-
let Zakarné Varjas Kata alpolgár-
mester fejéből pattant ki. Amint 
lapunknak elárulta, a kezdemé-
nyezés célja – a kicsik és nagyok 
megajándékozásán és a közösség-
kovácsoláson túl – az volt, hogy új 
szerepkörben is megismerhessük 
egymást. Szokatlan lehet a gye-
rekorvost, a körzeti megbízottat, a 
kórusvezetőt vagy a kertészt a te-
levízió képernyőjén, mesét olvasva 
látni, a felkért művészek és Soly-
már életének talán kevésbé híres 
szereplői mégis örömmel vállalták, 
hogy ezzel a felolvasással lepjék 
meg a solymári gyerekeket.

Zakarné Varjas Kata kérdésünk-
re elmondta, nehéz volt kiválaszta-
ni azt a 24 felolvasót, akiket végül 
felkértek erre a feladatra. A mesék 
Balogh Istvánné (Könyves Kata), 
Bodó Csaba, Czitán Róbert, Csorba 
Éva, Dani Eszter, Dauner Henrik, 
Esztergályos Cecília, Fejes- Dobróka 
Melinda, Hartmann Hellebrandt 
Hilda, Horváth Imre, Jármy Éva, 
Jeney Erzsébet, Kautzky Armand, 
Ladó György, Ludwig Klára, Ma-
lomsoky Ildikó, Marlokné Cser-
venyi Magdolna, Miklós Milán, 
Milbich Edit, dr. Nagy-Szakáll Zsu-
zsanna, Sólyom Ágnes, Tallerné 
Szürke Györgyi, dr. Tóth Piroska 
Anna és dr. Zlinszky Péter hangján 
elevenednek meg estéről estére a 
Pilis Televízió műsorán, 
a tévé YouTube-csator-
náján, valamint a Face-
bookon.

Az ünnepi mesélésnek a Sváb-
ház adott otthont, a díszletet a 
Svábház háziasszonya, Hartmann 
Hellebrandt Hilda készítette, a me-
sék kiválasztásában pedig a községi 
könyvtár és a PilisTV munkatársai 
is segítettek. 

Mesés adventet kívánunk min-
denkinek!

Hartmann Hellebrandt Hilda maga írta mesét 
olvasott, és az ablakban látható díszletet 
is ő készítette.

A stáb megragadta az alkalmat, hogy hírességekkel fényképezkedjen...

A forgatás jó hangulatban zajlott. Ludwig Klára, 
a Jókenyér mosolygós tulajdonosa.

Ladó György körzeti megbízott, ezúttal civilben.

Minden gyerek és minden szülő tudja, hogy a mesék is gyógyítanak. 
Nagy-Szakáll Zsuzsanna doktornő

Csorba Évi „csupán” helyi híresség, nemcsak a boltban, 
hanem a képernyőn is mosolyog.

Főszerkesztőnk, Sólyom Ági 
is beállt a mesemondók sorába.


